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Jó érzés visszaemlékezni az elmúlt 6 évre. Az 
első évfolyam hallgatói már diplomások, töb-
ben itt találták meg életük párját, és már van 
olyan alumni pár is, akinek gyereke van. 

Jó érzés azt látni, hogy amit elkezdtünk, 
eredményes. Nagy köszönet illeti a jezsuita 
rendet, az előző rendfőnököt, Forrai Tamás 
atyát és a romapasztorációért felelős jezsuitát, 
Hofher József atyát. A jezsuiták mindig kiáll-
tak és kiállnak a romaság mellett. Tették ezt 
akkor is, amikor még nem láttuk, hogy milyen 
eredménye lesz a kezdeményezésnek. Bíztak 
az ügyben a Jezsuiták és az állam is. Köszönet 
ezért nekik!

Nem volt egyértelmű, hogy eddig eljutunk.  
Nem volt még sehol a világon olyan kezdemé-
nyezés, ahol a roma fi atalokat bentlakásos, 
diákotthoni környezetben, komplex tehetség-
gondozó és segítő környezetben támogatják. 
Voltak már előzmények, melyekre lehetett 

építeni, de ilyen formában  először indult el 
roma felsőoktatási hallgatókat támogató 
intézmény, a Roma Szakkollégium.   

Az első év kihozta a gyerekbetegségeket, 
de ahogy múltak az évek ezeket sikerült or-
vosolni. Sőt a következő években több sikeres 
rendezvényt szerveztek a szakkollégisták, le-
endő felelős roma értelmiségiként a fi atalabb 
korosztály táboroztatásában is részt vettek, 
motiválták őket a továbbtanulásban. 

Bízom abban, hogy a Hofher József atya 
gondoskodó segítésével, az állam támogatá-
sával, a szakkollégisták és szakkollégiumban 
dolgozók munkájával segíteni fogja a Jezsuita 
Roma Szakkollégium a felelősségtudatban 
és roma identitásában erős roma értelmiségi 
közösség létrejöttét.   

Antal István
leköszönő rektor

Kedves Barátaim!
Kedves Szakkollégisták!
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Amikor 2011-ben megnyíltak az ország első ke-
resztény roma szakkollégiumai, talán kevesen 
gondolták, hogy az ötödik születés napi tortán 
mintegy 250 roma szakkollégista fog osztozni. 
Pedig 2016 szeptemberében a tanévnyitó ün-
nepségen már hét tagintézmény diáksága vett 
részt, s a roma szak kollégiumok működtetése 
a magyarországi történelmi egyházak egyik 
kiemelkedő közös ügyévé vált. 

A jezsuiták számára a szakkollégium létre-
hozása nem volt újdonság: Budapesten kívül 
Szegeden, Leuvenben és Maros vásárhelyen 
is működik jezsuita fenntartású egyetemi 
kollégium. Roma szakkollégiumként azonban 
az egyedüli tagjai vagyunk ennek a hálózat-
nak, s itt – magától értetetődő módon – az 
intézmény missziója is más fókuszt kapott: 
a roma értelmiségi közösség létrejöttének 
segítését. 

Talán ennek a két hálózatnak (a Keresztény 
Roma Szakkollégiumi Hálózatnak és a Jezsuita 
Egyetemi Kollégiumoknak) is köszönhető, 
hogy az Jezsuita Roma Szakkollégium egy 
stabil egyensúlyt talált a „jezsuita” és a „roma” 
jellege között. A jelen évkönyvben bemutatott 
tanévre ez különösen igaz: a folyamatos lelké-
szi jelenlét, a lelkigyakorlatok és a keresztény 
vonatkozású kurzusok ugyanolyan hangsú-
lyosan voltak jelen, mint a cigány kultúra és a 
romasággal kapcsolatos előadások.

A stabilizálódásunk másik fontos mutatója, 
hogy a 2016/2017-es tanévben az intézmény 
már kiemelt fi gyelmet tudott fordítani a 
további együttműködésekre, így a közép-
iskolás tehetséggondozó programok felé való 
nyitásra, valamint a stratégiaalkotásra és 
jövő tervezésre is. 

A tanév legemlékezetesebb pillanatait és a 
szakkollégiumi közösség tagjait ebben a kiad-
ványban szeretnénk támogatóinknak, partne-
reinknek bemutatni, hogy közelebbről lássák 
azt a missziót, amit munkájukkal elősegítenek. 
Az évkönyvet emellett – de inkább elsődlege-
sen – természetesen diákjainknak szánjunk, 
hogy már dolgozó, diplomás fi atalokként újból 
és újból felidézhessék a szakkollégiumi évek 
emlékeit ezeket az oldalakat fellapozva.  

Szent Ignác mondta: Nagy, de ritka művé-
szet, sokat tenni, sok emberrel együtt mű-
ködni s mindamellett sem magunktól, sem 
Istentől el nem térni.

Ezzel a gondolattal zárom soraimat és 
köszönöm meg minden szakkollégistának, 
oktatónak, támogatónak, hogy ilyen gazdag 
hatodik tanévet zárhatott a Jezsuita Roma 
Szakkollégium. Bízom benne, hogy egyre ma-
gasabb szintjére érünk ezen „művészetnek”!

Hámori Orsolya
rektor

Kedves (egykori) Hallgatónk,
Partnerünk, Támogatónk!
Kedves Barátunk!
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SZAKKOLLÉGISTÁK

Antal Szabina
Semmelweis Egyetem

Egészségpolitika, 
tervezés és fi nanszírozás

„Amikor keményen dolgoztál, minden, mindent jól 
csináltál, és átsétálsz a lehetőségek ajtaján, ne csapd 
be magad mögött az ajtót. Nyúlj vissza, és add meg 
másoknak ugyanazokat az esélyeket, melyek téged 
segítettek a sikerhez.” – Michelle Obama

”
Bangó Henrietta

Eötvös Loránd Tudomány egyetem

Jogász
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Baranyi Zoltán
Vienna Konservatorium

Hegedű

Atyimov Zsanett Kitti
Budapesti Műszaki és Gazdaság-
tudományi Egyetem

Nemzetközi gazdálkodás

„Minden nehéz, mielőtt könnyűvé válna.””
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Cseke Tamás
Budapesti Corvinus Egyetem

Nemzetközi tanulmányok

„Nem azért vagyunk itt, hogy átkozzuk a sötétsé-
get, hanem hogy meggyújtsuk azt a gyergyát, ami 
írányíthat bennünket a sötétségen keresztül egy 
biztonságos és józan jövöbe.” – John Kennedy 

”

Bogdán Mária Eszter
Eötvös Lóránd Tudományegyetem

Germanisztika

„Élj úgy, mintha ma lenne az utolsó napod. Tanulj 
úgy, mintha örökké élnél.” – Mahatma Gandhi”

Berki Tamás
Vienna Konservatorium

Zongora
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Csömör Miklós
Eötvös Loránd Tudományegyetem

Programtervező informatikus

Dócs Eszter Alexandra
Magyar Táncművészeti Főiskola

Táncos és próbavezető

„A tánc a lélek rejtett nyelve!” – Martha Graham ”

D. Nagy Márton István
Pázmány Péter Katolikus Egyetem

Szociológia

„Mert aki felmagasztalja magát, megaláztatik, és 
aki megalázza magát, felmagasztaltatik.” – Mt 23,12”
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Farkas József
Nemzeti Közszolgálati Egyetem

Bűnügyi igazgatási 
(bűnügyi nyomozó) szakirány

„Koncentrálj arra, mire vagy képes, és ne attól félj, 
amire nem.” – Vámpírnaplók”

Farkas Evelin Ivett
Budapesti Corvinus Egyetem

Nemzetközi gazdálkodás

„Ne higgy annak, aki azt mondja, nem vagy rá ké-
pes! Ha van egy álmod, ne mondj le róla! Ha valaki 
nem tud valamit, azt szeretné, ha te sem tudnád. 
Ha akarsz valamit, tegyél érte!” 
– Christopher Gardner

”

Farkas András
Liszt Ferenc 
Zeneművészeti Egyetem

Klasszikus ének

„Ne féljetek! Nyissátok ki, sőt tárjátok szélesre a kapukat 
Krisztusnak! Nyissátok meg az államok határait, a gaz-
dasági és politikai rendszereket, a kultúra, civilizáció és 
haladás tágas birodalmát az ő megmentő hatalmának!” 

”
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Farkas Teodóra
Budapesti Corvinus Egyetem

Közgazdasági elemző

Flóra Gyula
Óbudai Egyetem

Gazdálkodási és menedzsment

„A kudarc olykor sikerhez vezet.” – The Witcher”

Faur Klaudia
Károli Gáspár Református Egyetem

Jogász

„Bármilyen okosan is tervezel, Isten terve mindig 
beválik.””
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Ignácz Valentina
Károli Gáspár Református Egyetem

Jogász

Kalányos Richárd
Semmelweis Egyetem

Általános orvos

„A különbség a között, amit megteszünk és amire 
képesek lennénk megváltoztathatná a világot.”  
– Mahatma Gandhi”

Horváth Barbara
Károli Gáspár Református Egyetem

Anglisztika
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Miklós Dávid
Óbudai Egyetem

Villamosmérnök

„Hagyjad az Úrra a te útadat, és bízzál benne, 
majd ő teljesíti” – Zsoltárok könyve 37,5”

Kőszegi Dóra
Károli Gáspár Református Egyetem

Gazdálkodás és menedzsment

Amikor azt mondod: „Feladom!” gondolj arra, 
hogy ilyenkor másvalaki azt mondja: „Egek, micsoda 
lehetőség!” – H. Jackson Brown”

Komlósi Róbert György
Óbudai Egyetem

Villamosmérnök

„Mindenik embernek a lelkében dal van, és a saját 
lelkét hallja minden dalban. És akinek szép a lelkében 
az ének, az hallja a mások énekét is szépnek.” 
– Babits Mihály

”
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Oláh Zsolt
Eötvös Loránd 
Tudományegyetem

Történelem

„Gondolkodom, tehát vagyok!” – Descartes”

Oláh Attila
Budapesti Műszaki és Gazdaság-
tudományi Egyetem

Építőmérnök

„Semmi, mégis minden lehetségtelen” 
– Barney Stinson”

Mundér Gergő
Károli Gáspár Református Egyetem

Nemzetközi tanulmányok

„Mindegy, mennyire érzed magad zavarban vagy 
hogy kik nevetnek ki. Ha feladod, sosem leszel képes 
előrébb lépni.” – TS Chronicles”
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Rácz Bianka
Budapesti Metropolitan Egyetem

Emberi erőforrások

„Ha elég kitartó vagy a céljaid elérésében, 
megkaphatsz mindent amire vágysz!” 
–  Mike Tyson”

Orsós Zoltán
Károli Gáspár Református Egyetem

Jogász

„Úgy élj, hogy ne bánd az időt, amit elvesztettél.”  
– Lee Yun-hee t”

Orsós Tamás
Budapesti Metropolitan Egyetem

Pénzügy-számvitel

„Az egyetlen dolog ami megakadályoz a céljaid eléré-
sében: a történet amit mindig kitalàlsz magadnak.””

JRSzK.indd   17JRSzK.indd   17 2018. 01. 12.   13:152018. 01. 12.   13:15



1818

Zsigmond Kitti Mária
Eötvös Loránd Tudomány egyetem

Angol-német szakos 
osztatlan tanári képzés

„A hosszú várakozás beteggé teszi a szívet, 
de a beteljesült kívánság az élet fája.” 
– Példabeszédek 13,12”

Vida Dániel
Budapesti Műszaki és Gazdaság-
tudományi Egyetem

Építőmérnök

„Ne higgy annak, aki azt mondja, nem vagy rá képes! 
Ha van egy álmod, ne mondj le róla! Ha valaki nem 
tud valamit, azt szeretné, ha te sem tudnád. Ha 
akarsz valamit, tegyél érte!” – Christopher Gardner

”

Rostás Gusztáv
Semmelweis Egyetem

Általános orvos
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MUNKATÁRSAK

Antal István
Rektor

Bartal Attila
Projektvezető

Goda-Markó Orsolya
Tanulmányi vezető
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Hámori Orsolya
Gazdasági vezető

Kása Anita
Referens

Prokopp Katalin
Tehetségkoordinátor
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FELVÉTELI RENDSZER

KIKNEK A JELENTKEZÉSÉT 
VÁRJUK?

� főként roma és/vagy hátrányos helyzetű
� 30 év alatti
� budapesti felsőoktatási intézményben 
tanuló fi atalok.

Sikeres felvétel esetén az alábbiakat 
biztosítjuk a szakkollégistáknak:

� kétágyas szobákban való elhelyezést egy 
családias, 48 férőhelyes épületben, amely 
kertvárosi környezetben található, kiváló 
közlekedéssel
� jól felszerelt konyhát, étkezőt, mosógépeket
� sportoláshoz saját konditermet, focipályát
� a pihenéshez árnyas kertet
� internet-hozzáférést (wifi ), számítógép-
termet ingyenes nyomtatási, fénymásolási 
lehetőséggel
� könyvtárat, szakmai segítséget
� ösztöndíjat (22 000–51 000 Ft)
� szakmai kurzusokat, tréningeket és ingyenes 
nyelvi képzést
� kulturális programokat, egy jó közösséget.

A kollégiumi díj mértéke: 22 000 Ft/hó.

A JELENTKEZÉS MÓDJA 
ÉS MENETE

A felvételi eljárás kétfordulós. Az  első forduló-
ban a jelentkezők online adatlapot töltenek ki, 
és csatolják a kért dokumentumokat. 
A második fordulóban személyes találkozásra 
kerül sor a továbbjutott jelentkezőkkel.
E szóbeli fordulóra értesítés alapján hívjuk be 
a hallgatókat.
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Budapesti Református 
Cigány Szakkollégium 

(Budapest) 

Jezsuita Roma Kollégium 
és Szakkollégium 

(Budapest) 

Pécsi Tudományegyetem Wlislocki 
Henrik Szakkollégium (Pécs) 

Kaposvári Egyetem Roma 
Szakkollégiuma (Kaposvár) 

Szent Ignác Jezsuita 
Szakkollégium 

(Budapest)

SZAKKOLLÉGIUMI 
TÁRSINTÉZMÉNYEK

KERESZTÉNY ROMA 
SZAKKOLLÉGIUMI HÁLÓZAT 

JEZSUITA EGYETEMI 
KOLLÉGIUMOK

EGYETEMI ROMA
SZAKKOLLÉGIUMOK
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Szent Miklós Görögkatolikus 
Roma Szakkollégium (Debrecen) 

Wáli István Református Cigány 
Szakkollégium (Debrecen) 

Szegedi Keresztény Roma 
Szakkollégium (Szeged)

Magyar Evangélikus Egyház Roma 
Szakkollégium (Nyíregyháza)

Miskolci Görögkatolikus Cigány 
Szakkollégium (Miskolc)

Eszterházy Károly Főiskola 
Roma Szakkollégium (Eger)

DE GYFK Lippai Balázs Roma Szak-
kollégium (Hajdúböszörmény) 

HATÁRON TÚLI  JEZSUITA 
EGYETEMI KOLLÉGIUMOK
�  Marosvásárhelyi Jezsuita 

Egyetemi Lelkészség Kollégiuma
(Marosvásárhely) 

�  Leuveni Collegium Hungaricum 
(Leuven)

Kaszap István Jezsuita 
Egyetemi Szakkollégium (Szeged)
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Egészségügy, szociális munka

Bölcsészet, pedagógia,
teológia

Jogtudomány

Zene, művészet
Természettudományok,

informatika

Gazdaságtudományok

Kereskedelem és marketing

Műszaki képzések

KÜLÖNBÖZŐ KÉPZÉSI TERÜLETEK 
SZÁZALÉKOS ARÁNYA

KÉPZÉSI SZINTEK A HALLGATÓK KÖRÉBEN

19

4

8

2

Alapképzés

Mesterképzés

Egységes, osztatlan képzés

Felsőoktatási szakképzés

15,6%

9,4%

15,6%

12,5%9,4%

21,9%

12,5%

3,1%

KOLLÉGIUMUNK
A SZÁMOK TÜKRÉBEN
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A HALLGATÓK RÉGIÓK SZERINTI 
ELOSZLÁSA

Nyugat-
Dunántúl

Közép-Dunántúl

Dél-Dunántúl

Közép-
Magyarország

Dél-Alföld

Észak-Alföld

Észak-Magyarország
Felvidék

9

8

2
2

3
3

5
1
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TANULMÁNYI 
RENDSZER

1. KETTŐS IDENTITÁS MODUL

A modulba olyan tanulmányi egységek (tan-
tárgyak, foglalkozások) tartoznak, amelyek 
hangsúlyt fektetnek a kettős identitás építé-
sére, a közéleti és kultúrateremtő elitként való 
szerepvállalás szakmai megalapozása érdeké-
ben. A szakmai oktatást kulturális programok 
egészítik ki, amelyekben a diákok kreatív 
részvétele kívánatos. Cigány és magyar nép-
ismeret címén azokat az ismereteket kívánjuk 
oktatni, amelyek a magyar-cigány együtt-
élés megértéséhez, a kölcsönös függőség és 
történelmi egymásrautaltság felismeréséhez, 
a békés együttéléshez szükséges szemlélet 
kialakításához szükségesek. Azt az alapelvet 
követjük, hogy az egészséges identitás nem 
mítoszokra és ellenségképekre, hanem a 
történelem és a jelen valóságának kritikus és 
önkritikus szemléletére épül.

Témakörök
Cigány és magyar népismeret, cigány és 

magyar történelem, cigány és magyar kultúra 
(zene, irodalom, festészet), cigány nyelvek.

2. SPIRITUÁLIS MODUL

A szakkollégium a képzés tartalmában vala-
mint kulturális-közösségi életében a felsőok-
tatás keresztény szellemiségű műhelye. A 
szakkollégium hozzá kíván járulni ahhoz, hogy 
növendékeinek hite elmélyüljön, alapvető 
jártasságot szerezzenek a teológiai, egyházi 
kérdésekben, és alkalmasakká váljanak arra, 
hogy hivatásukat kibontakoztatva hitüket 
hitelesen képviseljék a világban és 
az egyházban.

Témakörök
Egyházismeret, bibliaismeret, kontextuális 
teológiai irányzatok, felnőtt hittan. A modul 
tárgyaiban a különböző felekezetek a hitéleti 
képzésekhez hasonlóan saját oktatási profi lju-
kat alkalmazzák.

A Jezsuita Roma Szakkollégium szakmai programja három pillérből épül fel. 
Az első pillér a kettős identitás modul, amely hangsúlyt fektet a kettős identitás 
építésére, a közéleti és a kultúrateremtő elitként való szerepvállalás szakmai 
megalapozása érdekében. A második pillér a spirituális modul, míg a harmadik 
pillér a közismereti modul.
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3. KÖZISMERETI MODUL

A közismereti modul célja az, hogy a szakkol-
légisták biztos alapokkal rendelkezzenek az 
értelmiségi elit világában, képesek legyenek 
összetett problémák megoldására, minőségi 
munka végzésére és gondolataik szabatos 
kifejezésére, akár idegen nyelven is.

Témakörök
� Szakmai idegen nyelvi képzés, amelynek a 
célja a szakkollégisták felkészítése konferencia 
szintű idegen nyelvű előadások megtartására, 
esszék írására.
� Informatikai képzés, amelynek a célja 
igényes kiadványszerkesztői rendszerek 

megismerése, a szövegszerkesztésen túlmu-
tató tipográfi ai elemek helyes használatának 
elsajátítása.
� Önismereti és önkifejezést segítő foglalko-
zások, amelyeknek célja az, hogy a szakkollé-
gista egészséges önértékeléssel és kritikával, 
igényes formában tudja megjeleníteni ismere-
teit és gondolatait.
� Általános közismereti tárgyak, amelyeknek 
célja az, hogy a szakkollégista jártasságot 
szerezzen a közösségszervezésben, a pályáza-
tírásban, a forrásfejlesztésben és ismerje meg 
az ügyintézéshez szükséges alapvető társadal-
mi és közigazgatási struktúrákat.
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ŐSZI KURZUSOK
Bioetika – Esettanulmányok 
és beszélgetések játékfi lmek alapján
Ezen a kurzuson főként olyan fi lozófi ai és 
biológiai témákat feszeget oktató és hallgató 
egyaránt, melyekről általában az emberek 
nagy többsége nem szívesen beszél, vagy 
esetlegesen tabuként fordul elő. Ilyen témák 
például a halállal, donációval, abortusszal 
kapcsolatos kérdések.

Etnicizáló roma reprezentáció – Kállai András
A kurzus célja, hogy történelmi/kultúr-
történeti tényeken, képzőművészeti és más 
vizuális példákon keresztül vizsgálja az olyan 
marginalizáló és etnicizáló folyamatokat, 
amelyek nagyban befolyásolják a romák külső 
pozícionálását és belső önmeghatározását. 
Célja, hogy a résztvevők diszkurzív módon tár-
gyaljanak a romákat sújtó osztálydominanciát 
erősítő folyamatokról. A kurzuson való aktív 
részvétel várhatóan segíti majd a résztvevőket 
a romákat pozicionáló tevékenységek vagy 
más marginalizáló társadalmi jelenségek 
szerteágazó vizsgálatában.

Európai Unió – Dr. Rövid Márton
A kurzusra jelentkező hallgatók megismer-
kednek az Európai Unió megalakulásának 

politikai és történelmi hátterével, az Unió 
létrejöttét meghatározó erővonalakkal. Képet 
kapnak az EU küldetéséről, céljairól, szer-
vezeti felépítéséről. Megismerik a szervezet 
működését, eljárási módjait, különböző 
jogköreit. A kurzus ismereteket nyújt továbbá 
a tagállamokról, a csatlakozás folyamatáról és 
elbírálási szempontjairól, bemutatja az EU-s 
választások szabályait.

Jogi alapismeretek – Dr. Raduly Zsuzsanna
A kurzus bemutatja a magyar állam műkö-
dését és a főbb állami szerveket. A hallgatók 
megismerhetik az állampolgári önszerveződés 
formáit, áttekintő képet kapnak a polgári jogi 
jogviszonyokról. Megtudhatják, hogy milyen 
jogvédelmi lehetőségek léteznek.

Kisebbségpolitika, a közösségi lét dilemmái
– Dr. Kállai Ernő
A kurzus célja, hogy a hallgató megismerje 
Magyarország legújabb kori történelmének és 
társadalmi viszonyainak kérdésköreit a romák 
vonatkozásában. Lássa át a hazai társadalom 
működésének történelmi, eszmei, struktu-
rális és funkcionális összefüggéseit a cigány/
roma népesség történelmének és kultúrájá-
nak vonatkozásában, valamint próbálja meg 
elhelyezni saját magát a jelenkor társadalmi 
viszonyai között, ismerje meg lehetőségeit a 

A 2016/17-ES TANÉV 
KURZUSAI
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saját sorsának és közösségének jövője szem-
pontjából.

A projektmenedzsment és forrásteremtés 
alapjai – Bartal Attila
A kurzus célja a résztvevők bevezetése a pro-
jektmenedzsment módszertanába, valamint 
a pályázati rendszerek, a pályázatírás és a 
projektmegvalósítás világába. A résztvevők 
a projektmenedzsment alapfogalmait és 
alkalmazott technikáit a világon legelter-
jedtebb módszertan alapján veszik sorra; 
majd megismerkednek a humánfejlesztési 
projektek számára elérhető főbb támogatási 
konstruk ciókkal, a pályázatok logikájával, a 
pályázatírás főbb fogásaival, valamint a nyer-
tes projektek lebonyolításának legfontosabb 
feladataival.

TAVASZI KURZUSOK
Bioetika – Dr. Kék Emerencia 
Ezen a kurzuson főként olyan fi lozófi ai és 
biológiai témákat feszeget oktató és hallgató 
egyaránt, melyről általában az emberek nagy 
többsége nem szívesen beszél, vagy esetlege-
sen tabuként fordul elő. Ilyen témák például a 
halállal, donációval, abortusszal kapcsolatos 
kérdések.

Magyarország politikai rendszere 
– Dr. Kállai Ernő
A négy alkalommal megtartandó előadás té-
mája felöleli a magyar politikai rendszer teljes 
működését, amelynek ismerete nélkülözhe-
tetlen minden gondolkodó, leendő értelmiségi 
számára. A kurzus politikai tradíciókról és 
hagyományokról, valamint a politikai rendszer 
egyes elemeinek kialakulásáról és működésé-
ről is szól, mindez nemzetközi kitekintésben 
és összehasonlításban. Így megvizsgálásra 
kerül a parlament, a kormány, az államfő, az 
alkotmánybíróság és egyéb más intézmények 
kialakulása és működése, valamint betekintést 
kaphatunk a pártrendszer és a választási rend-
szerrel kapcsolatos alapvető ismeretekbe is. 

Cigány irodalom – Dr. D. Magyari Imre
A kurzuson a hallgatóknak lehetőségük van 
megismerkedni a cigány irodalom alapvető 
fogalmaival, cigány dalokkal, balladákkal, 
mesékkel és mondákkal. Többek között, meg-
ismerkedhetnek olyan neves cigány költőkkel, 
mint például Lakatos Menyhért, Osztojkán 
Béla, Kovács József és még sokan mások. A 
kurzus célja, hogy az általános irodalmi tudá-
suk, a megismertetett költők, írók alkotásai 
által bővüljön, illetve identitásuk megerősöd-
jék ezáltal.
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Fejezetek a jezsuita lelkiség gyakorlatából 
– Hofher József  SJ
A kurzus teret biztosít az olyan témák megis-
merésére, mint például: a lelki megmozdulá-
sok; megkülönböztetés; szemlélődés; válasz-
tás és döntés a hétköznapokban valamint a 
lelki életben; evangélium és élet; evangéliumi 
tanácsok; szabadság és kiüresedés; a boldog-
ság útjai; halál és feltámadás; szenvedés és hit; 
boldogságmítoszok.

Társadalomtudományi ismeretek 
– Dr. Rövid Márton
Azok, akik ezen a kurzuson részt vesznek, 
különböző hasznos ismeretekkel gazdagod-
hatnak. Lehetőségük van e kurzus keretein 
belül tisztázni, illetve megismerkedni néhány 
alapvető társadalomtudományi fogalommal. 
Identifi kálhatják az emberi és azon belül is 
a kisebbségi jogokat. A kurzus lehetőséget 

biztosít a jogi és intézményi környezet bemu-
tatására, a társadalmi kirekesztés és elnyomás 
formáinak megismerésére és a társadalmi 
mechanizmusok megvitatására is. 

Bűnözés, devianciák és politika 
– Dr. Tamási Erzsébet
A modul sikeres elvégzésével a résztvevő alap-
vető kriminálpolitikai ismereteket, fogalmakat 
sajátíthat el. A modul tartalma: a bűnözés 
és devianciák helye, megjelenési formái a 
társadalmi közegben; a társadalmi kontroll 
szerepe és formái; a bűnözés és a politika 
összefüggései; az átpolitizált devianciák és ke-
zelésük módja. Megbeszélésre kerül továbbá a 
kisebbségek kezelésének kriminálpolitikája, a 
„cigánybűnözés” fogalmának megjelenése. A 
hallgatók konkrét ügyek elemzésével büntető-
jogi és kriminálpolitikai dilemmákkal ismer-
kedhetnek meg.

Tanulásfejlesztés – Dobai Eszter (2016. október 9.)

Prezentációs technikák – Exploxive Consulting Kf t. (2016. november 26–27.)

Karrierépítés – Szabadfalvi Anikó (2017. március 25.)

Asszertív kommunikáció – Milus Marianna (2017. április 09.)

*      *      *

Kurzusaink mellett szakkollégistáinknak lehetőségük van olyan tréningeken is 
részt venni, melyek tanulmányaikban és munkaerőpiacon való elhelyez kedésükben 
nyújtanak segítséget. A 2016/2017-es tanévben az alábbi négy tréning állt 
hallgatóink  rendelkezésére.
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Hivatalosan is megnyitottuk a 2016-17 tanévet, 
mert – ahogy a Keresztény Roma Szakkollé-
giumi Hálózat konferenciájának idei mottója 
mondja, „Ez a mi dolgunk”.  Büszkén mond-
hatjuk, hogy összeköt minket az elmúlt öt év, 
így már nincs te dolgod vagy én dolgom, közös 
feladataink vannak! A szeptember 9-11-ig tartó 
tanévnyitó konferenciánknak Debrecen gyö-
nyörű városa adott otthont. A programok fő-

ként a Nagyerdő területén található egyetem 
egyik modern előadótermében zajlottak. A 
hétvégét párszáz hallgatóval együtt töltöttük 
el, akik az újdonsült Budapesti Református 
Cigány Szakkollégiumból, a Magyarországi 
Evangélikus Egyház Roma Szakkollégiumából, 
a Miskolci Görögkatolikus Cigány Szakkollégi-
umból, a Szegedi Keresztény Roma Szakkollé-
giumból, a Szent Miklós Görögkatolikus Roma 

KRSZH konferencia Debrecenben
A 2016/2017-es tanévben a roma szakkollégiumok már hagyománnyá vált kon-
ferenciájának helyszínéül Debrecen szolgált. A sokféle program alatt a hallgatók-
nak lehetőségük volt a már meglévő kapcsolataikat ápolni  és újakat kialakítani.

A KOLLÉGIUM
ÉLETE
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Szakkollégiumból és a Wáli István Református 
Cigány Szakkollégiumból érkeztek. Az évek 
alatt nagyon jó barátság alakult ki a kollégi-
umok tagjai között. A közösség befogadó és 
nyitott az új hallgatók felé is. Pénteken, az 
érkezésünk napján, megnyitottuk a hétvégét a 
szervező WISZ igazgatójának, Mózes Áronnak 
a köszöntésével, Szabó István, az MRE 
Zsinatának elnöke, majd Kocsis Fülöp görög-
katolikus püspök vezetésével áhítaton 
vettünk részt. A megnyitót folytatta Laborczi 
Géza a KRSZH elnöke, evangélikus lelkész, 
majd Debrecen városának alpolgármestere, 
Komolay Szabolcs. Szeretetteljes fogadtatás-
ban volt részünk mindvégig, Langerné Victor 
Katalin társadalmi felzárkózásért felelős 
helyettes államtitkár záró köszöntő szavai 
után az ötéves évfordulót ünnepelendő közös 
tortafogyasztásra invitáltak minket. Kiváltsá-
gos helyzetben érezhetjük magunkat, mert az 
előző évekhez hasonlóan lehetőségünk nyílt 
kérdéseket feltenni Balog Zoltánnak, az embe-
ri erőforrások miniszterének.  Idén is barátsá-
gos, közvetlen hangulat alakult ki köztünk.

A szombati nap nagyon értékesen, 
eseménydúsan telt. Nekem a nyitott fórum-
beszélgetések tetszettek a legjobban. Aktív 
résztvevői lehettünk az eseménynek, illetve 
alumni hallgatók nyíltan, őszintén osztották 
meg velünk véleményüket. Ki más beszélhet-
ne hozzánk náluk hitelesebben? 

A szabadságunk megélésében sem volt hiány, 
a szombati délutánunk gyönyörű napos 
időben telt, melyet ki-ki úgy töltött el, ahogy 
szeretett volna, és egyben Debrecen néhány 
fontosabb intézményét is megismerhettük. Az 
est fénypontja Balázs János zongoraművész 
koncertje volt. Véleményem szerint mindenki-
re nagy hatással volt a roma művész lenyűgö-
ző játéka.

Péntek és szombat este egyaránt nagyon 
jól megszervezett, ideális helyszínen ve-
hettünk részt zenés táncos mulatságban. A 
közösség vállalkozóbb kedvű tagjai mindkét 
estét tehetséges roma zenészeknek (Ham Ko 
Ham) köszönhetően jó hangulatban tölthet-
ték együtt.

A vasárnap reggelnek Dr. Fekete Károly 
püspök, az MRE Zsinatának alelnöke által ve-
zetett istentisztelet adott meghitt hangulatot. 
Szívhez szóló, őszinte igehirdetést hallhat-
tunk, melyet a KRSZH tagjai istendicsérő 
dalokkal tettek még odaadóbbá. Meghallgat-
tuk vezetőink hivatalos tanévnyitó beszédeit, 
ösztönző motiváló szavaikat, érezhettük azt, 
hogy biztos háttér áll mögöttünk.

Hálásak vagyunk minden támogatónak,
szervezőnek, hogy ismét együtt nyithattuk 
meg a tanévet – erősíthettük közösségünket!

Kőszegi Dóra
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Gyönyörű napsütötte őszi délutánt töltöttünk 
Budapest „sötét utcáin”: a legtöbb ember így 
tekint a mai VIII. kerületre. A szakkollégium 
szeptemberi kulturális estjén, 23-án az UCCU 
alapítványnak köszönhetően részt vehettünk 
társaimmal Budapest egyik legsokszínűbb 
kerületében egy közös sétán, amit az alapít-
vány roma önkéntes fi ataljai vezettek. A séta 
során megosztották a környékkel kapcsolatos 
személyes tapasztalataikat és beszéltek a 
többnyire romák által lakott városrészről. 
Bármilyen kérdést feltehettünk. A válaszadók 
roma származása és a kerülethez köthető 
személyes élményeik tették hitelessé a közös 
találkozást. Így járulnak hozzá a környék érté-
keinek a felfedezéséhez, a félelmek és előíté-
letek csökkentéséhez. Többnyire nehéz sorsú 
emberek lakják a környéket, és erről nem fel-
tétlenül csak ők tehetnek. Valahogy meg kell 
élniük nekik is, és mivel nincs más lehetőségük 
a kitöréshez, az alvilági utat választják.

Mint megtudhattuk a séta során, több civil 
szervezet próbálkozik a roma fi atalok felzár-
kóztatásával. Közösségi házakat hoztak létre, 
ahol táncot oktatnak a gyerekeknek. Az igazi 
táncos lábúakat meg szokták hívni a város 
számos rendezvényére is, ahol megmutathat-
ják tehetségüket és ezáltal esélyt kapnak az 
elismerésre. A túra során megtudhattuk, hova 
járnak bulizni a környékbeli fi atalok, illetve 
megtekinthettünk egy roma kortárs művésze-
ti galériát. Kiemelhetnék még több személyes 
élményt, de inkább arra biztatok mindenkit: 
Ide el kell menni! Sétálni kell! Ahhoz, hogy 
igazán szembesüljünk e környezettel, és kiala-
kuljon egy személyes véleményünk, végig kell 
járni ezt az utat, ami talán kicsit segít abban, 
hogy elgondolkodjunk, és rájöjjünk, hogy a 
látszat néha csal.

Ignácz Valentina

Séta a nyóckerben
„Ne gyere mögöttem, nem vezethetlek. Ne gyere előttem, nem követhetlek.
Csak sétálj mellettem, és légy a barátom.” (Albert Camus)
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Nagyon érdekes előadásban volt részünk 
október 6-án: Rácz Tibor, a HVG újság oknyo-
mozója volt a vendégünk a Jezsuita Roma 
Szakkollégiumban. Elsőként családi hátteréről 
mesélt. Mint megtudhattuk tőle, nem volt 
számára egyszerű a pályakezdés. „Szerény 
sorú roma családból származom, a szüleimnek 
nagyon fontos volt, hogy támogassanak, és 
az legyek, ami szeretnék. Amit ők nem kaptak 
meg, azt mi a testvéreimmel mind megkap-
tuk.” Pécsett, a pécsi tudományegyetemen 
tanult, majd gyakornoki munkát végzett a 
Tolnai Napilapnál, ahol szinte egyből el is tu-
dott helyezkedni újságíróként. A Roma Újság-
író Program keretében 2012-ben elnyert egy 
ösztöndíjat. Ezáltal bekerült a HVG szerkesz-
tőségébe gyakornokként, és két hónap után 

már le is szerződtek vele, ugyanis annyira meg 
voltak elégedve a munkájával. „Az újságírás 
lényege a gondolkodás, legalábbis a HVG-nél 
ez nagyon fontos. Mivel oknyomozó vagyok, 
ezért nagyon alaposan át kell tekintenem 
egy ügyet. Kutatni, összefüggéseket keresni, 
kárörvendőnek kell lenni. Ugyanakkor fontos 
a hitelesség és a megbízhatóság. Okosnak kell 
lenni nagyon, tudni kell kapcsolatokat építeni, 
hiszen az információk 85% -át kapcsolatok 
nélkül úgy kellene kikaparni.”

Mivel a gazdaság és a politika kapcsolatára, 
legfőképpen a korrupcióra specializálódott, 
számolnia kell azzal is, hogy egyes cikkek 
után atrocitások érik. „Többször bepereltek 
már, egyszer vesztettem is. Ugyanis a magyar 
sajtótörvény nagyon rossz fordulatokat hasz-

Korrektség és hitelesség
Hogyan lett egy szegény családból származó roma gyermekből napjainkban 
sikeres újságíró? Beszélgetés Rácz Tiborral.
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nál. Értek már fenyegetések is, követtek több 
alkalommal”. Tibor nemzetközileg is megütöt-
te a mércét. 2015-ben elnyert egy ösztöndíjat, 
Németországban töltött több hónapot vendég 
újságíróként egy helyi lapnál.  Jelenleg e né-
met napilap magyarországi tudósítója.

Előadónk azt vallja, a mai társadalomban 
nehéz lépéseket tenni, fontos, hogy legyen 

mellettünk egy erős közösség, és ugyanakkor 
önmagunk hite. Tiborral teljesen egyetértek: 
„Alulról érkező kezdeményezésekben hiszek. 
Érdekeink vannak, ki kell magunkért állni, 
képviselni.  Fontos a társadalmi felelősség-
vállalás, a rendszer a miénk, akkor is, ha ránk 
erőltették.”

Ignácz Valentina
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2016. november 24-én  nemzetközi esten 
vehettünk részt a Jezsuita Roma Szakkollégi-
umban. Vendégeink főként az ELTE külföldi 
hallgatói voltak. A diákok a világ számos pont-
járól érkeztek, mint például Ghána, Nigéria, 
Japán, Etiópia, Indonézia. Az este egy közös 
vacsorával kezdődött, majd az előadóterem-
ben folytatódott.

Az est házigazdái Zsigmond Kitti és Antal 
Szabina szakkollégisták voltak. Csapatjátékok 
segítségével megismerhettük egymást, sokat 
tanulhattunk a sokszínű kultúrákról. Végül egy 
zenés táncházzal zártuk az estét szakkollégiu-
mi oktatónk, Farkas Zsolt segítségével. Német, 
francia, portugál diákokkal beszélgettem 
személyesen a kollégiumról, valamint a roma 
kultúráról. Ők többek között politikát, szocio-
lógiát hallgatnak. Meséltem nekik a kollégium 
adta lehetőségekről, nagyon pozitív vissza-
jelzéseket kaptam a rendszerünkkel kapcso-

Culture Party
Szédületesen sokszínű, nemzetközi csütörtök este a JRSZ falai között

latban. Szerintük a roma értelmiség nevelése 
példamutató értékű lehet mások számára és 
segíthet elkerülni a radikális megnyilvánuláso-
kat a romákkal szemben.

Ignácz Valentina
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2017. február 15-én Balassagyarmatra utaz-
tunk, hogy a Balassi Bálint Gimnáziumban ta-
nuló – és egyben az Arany János Tehetséggon-
dozó Programban résztvevő – diákok körében 
népszerűsítsük a szakkollégiumot. Célunk, 
hogy egy „hidat” építsünk a program és a 
roma szakkollégiumok között, elősegítve ezzel 
a hátrányos helyzetű diákok tanulmányait.

A látogatás mindössze egy óráig tartott, 
de úgy érzem, annál jóval több és hasznosabb 
információt tudtunk átadni. Az előadás során 
Antal István rektor úr bemutatta a kollégiu-
mot, ismertette a hallgatókkal az alappillére-
inket. Mesélt sok személyes kudarcról és gátló 
tényezőről, melyeken át kellett esnie ahhoz, 
hogy most itt lehessen. Ezután Bartal Attila 
a szakkollégium projektmenedzsere osztot-
ta meg velünk a jelentkezési feltételeket, a 
lehetőségeket, elvárásokat. Ízelítőként egy 
rövid videóval készült az épületről, a közösség-
ről, programokról, melynek láttán láthatóan 
mindenkinek felcsillant a szeme. Szerettük 

volna, ha a diákok élő példán keresztül hall-
hatnak arról, mi is történik a kollégiumban, és 
így láthatják, hogy nehéz körülmények közül 
is lehetséges egyetemre eljutni. Példaként 
elmeséltem az életutamat: a sokszor nehéz 
időszakokat és történeteket. Hallhattak tőlem 
személyes történeteket a kollégiumról, a kö-
zösségi életről. Igyekeztem minél motiválóbb 
lenni, bíztatni őket a továbbtanulásra, és a 
lehetőségekkel való élésre. A gyerekek ezután 
többen is személyesen jöttek oda hozzám 
elérhetőségért és kérdéseket feltenni. Igazán 
jó érzés volt.

Számomra élmény volt kiállni a diákok 
elé, és példaként szolgálni, mert ahogy most 
közülünk sokan álmukban nem gondolják, 
hogy eljuthatnak az egyetemig, úgy én sem 
hittem volna. A programsorozat folytatódni 
fog, célunk hogy országszerte minél több 
AJTP-s diák értesüljön a szakkollégiumunk 
adta lehetőségekről.

Kőszegi Dóra

Hídverés 
a középiskolák felé

A 2016/ 2017-es évben több vidéki intézménybe tettek látogatást a JRSZ hallgatói 
és munkatársai. A hídverést az Arany János Tehetséggondozó Program felelősei 
számára rendezett workshoppal indítottuk útjára. A következőkben a balassa-
gyarmati AJTP-ben résztvevő diákok körében tartott rekrutáció olvasható.
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Egy rendkívüli programon vehettünk részt 
2017. február 23-án csütörtök este a Demokra-
tikus Ifj úságért Alapítvány közreműködésével. 
Játékos feladatokon keresztül tapasztalhat-
tuk meg a közösségformáló erő lényegét, a 
párhuzamos együtt dolgozás eredményét. 
Megtapasztaltuk, hogyan tudunk egymásra 
és a külvilágra pozitívan hatni apró, de mégis 
lényeges dolgokkal. Az este keretein belül 
fontos szerepet játszott a „segítség”, mint 
cselekvés: hogyan, mikor és milyen formában 
tudunk, akarunk egymásnak, rászorulóknak 
segíteni. Ennek kapcsán az önkéntesség is 
szóba került. Az este legnagyobb fordulópont-
ja az volt, mikor az aktuális hangulatunkat 
kellett elmondanunk egy kép kiválasztása 
segítségével. Ez volt az a pont, amikor egyfajta 

bensőséges viszony alakult ki közöttünk. Fel-
ébredt bennünk a „bizalom”, nyitottan álltunk 
minden egyes csapatmunkához, és a legfonto-
sabb, hogy egymáshoz is. Elég volt egy gondo-
lat, egy mondat, egy kérdés, egy vélemény ah-
hoz, hogy különböző benyomásokat keltsünk 
egymásban. Ezáltal egy lépéssel közelebb 
kerültünk a válaszhoz arra a kérdésre, miért is 
jó segíteni másoknak. És ami a legfontosabb: 
talán mostantól előbb észrevesszük, hogy hol, 
kinek, mikor kell segíteni. Ha a kis közösség ezt 
megtapasztalja és felismeri, akkor nagyobb 
ambícióval, és egy idő után ösztönből fog 
menni a körülöttünk lévő emberek segítése. 
Megtanultuk, hogy mindig a belülről kifelé 
építkezés tud eredményes lenni.

Orsós Zoltán

Légy önkéntes, ments világot, 
és ne kérj érte pénzt
„Nem az számít, hogy mennyit adunk, hanem hogy mekkora szeretetet fekte-
tünk az adásba.” (Teréz anya)
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A 2017. március 23-i közösségi estünkön ellá-
togatott hozzánk Milus Marianna logopédus, 
beszédtanár, kommunikációs szakember, 
hogy egy kis betekintést nyújtson nekünk az 
asszertív kommunikációba. Az asszertivitás 
vagy asszertív kommunikáció egy olyan tanul-
ható készség vagy viselkedés, amikor valaki 
magabiztosan tud megnyilvánulni érzelmileg 
nehéz szituációban is anélkül, hogy passzív 
vagy agresszív lenne. Az asszertívan viselkedő 
ember kommunikációjának célja a konfliktus 
megoldása, miközben minden résztvevő fél 
igényeit szem előtt tartja – nem hódol be 
(passzív), és nem próbálja dominálni a másik 
felet (agresszív).” – fejtette ki a szakember. 
Arról hallhattunk tehát az est során, hogy 
hogyan lehet egy szituációt, konfliktust meg-
oldani hatékonyan, indulat nélkül, magabizto-

san, pontosan kifejezve az érzéseinket, szán-
dékunkat. Marianna már korábban többször 
tartott retorika kurzust a szakkollégiumban, 
ahol fejlődhetett kommunikációs készségünk. 
A programon is sok hasznos tippet, tanácsot, 
módszert kaphattunk, amit használni tudunk 
a mindennapi kommunikációnk során.
 Az est nagyon jó hangulatúra sikeredett, az 
előadás meg volt fűszerezve csoportos felada-
tokkal, játékokkal. Az asszertív kommunikáci-
ós készségünket egy egész napos tréningen is 
tovább fejleszthetjük majd, melyre szabadon 
jelentkezhetünk.

Oláh Zsolt

Milus Mariannával készült interjúnkat 
az 54. oldalon olvashatja.

Asszertív kommunikációs est
Előfordul, hogy egy nehéz kommunikációs helyzetben nem épp megfelelően rea-
gálunk. Egy adott szituációban egyesek passzívan, míg mások agresszívan reagál-
nak. A Jezsuita Roma Szakkollégium hallgatói alkalmazható tippeket, módszere-
ket kaptak arra, hogy ezt a címben említett kommunikációt jól tudják használni.
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A Nemzetközi Roma Napon évente egyre több 
eseményre, találkozásra kerül sor Magyaror-
szágon. A vigiliáján, április 7-én, idén immár 
második alkalommal imádkoztak együtt 
különböző felekezetek tagjai a romákért, 
cigány és nem cigány magyarok Isten áldotta 
együttéléséért Budapesten. A Jezsuita Roma 
Szakkollégium által szervezett eseménynek 
2017-ben a Deák téri evangélikus templom 
adott méltó otthont. A lelkész szolgálattevők 
Hofher József SJ római katolikus pap, jezsuita 

Imaest 
a Roma Napon

„Egyéneket, közösségeket egy kötelék egyesít: különbözőségeinkkel együtt 
az egyetlen Atya gyermekei, tehát egymás testvérei vagyunk”.

szerzetes, a JRSZ lelkésze; Szeverényi János 
az Evangélikus Missziói Központ igazgatója; 
Nyeső Ágnes református lelkész, országos 
cigánymissziós referens; és Laborczi Géza 
evangélikus lelkész.
A Szentlélek segítségül hívása és a kiengeszte-
lődés imádságai után az igehirdetés követke-
zett. Különösen szép, színvonalas és felemelő 
volt a csobánkai, több mint 10 év után Hofher 
József atya kérésére az alkalomra újra felállt, 
fi atalokkal kiegészült zenekar és kórus. Az 
elhangzott, cigány nyelvű templomi énekeket 
maga az egyik tag, Toldy Miklós írta.
„Egyéneket, közösségeket egy kötelék egyesít: 
különbözőségeinkkel együtt az egyetlen Atya 
gyermekei, tehát egymás testvérei vagyunk” 
– hangzottak a záró szavak, majd a liturgián 
résztvevők közös küldetésük jeleként a cigány 
zászló színeit viselő szalagokat vittek az 
oltárhoz, és a kinyitott, lovári nyelvű bibliára 
helyezték, miközben a csobánkai kórus a Szé-
pen kérünk testvér… kezdetű dalt énekelte.
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A Jezsuita Roma Szakkollégium tavaszi 
szakkollégiumi táborának a megrendezésére 
az ország egyik legszebb történelmi helyén, 
Pannonhalmán, 2017. április 21-23. között 
került sor.
Pénteken a hétvége menetrendjét tekintettük 
át, majd egy rövid prezentációt láthattunk a 
település történelméről és nevezetességeiről. 
Ezt követően a nap egy kötetlen beszélgetés-
sel zárult. Szombaton az AC Human szakem-
bere, Tóth Zoltán látogatott el hozzánk, aki 
egy csapatjátékot szervezett számunkra. A 

Szakkollégiumi tábor Pannonhalmán
Kikapcsolódásra vágysz egy csendes, nyugodt történelmi környezetben? 
A JRSZ lehetőséget biztosít erre egy csapatépítés keretében.

játék túrából állt, mely a szállástól az apátság 
fölötti, Boldog Mór kilátóig vezetett. Közben a 
megállóhelyeken – a Milleniumi emlékműnél 
és a Boldogasszony kápolnánál – feladatokkal 
(történelmi és vallási kvízkérdések, videó-
készítés) várták a négyfős csapatokat a prog-
ram szervezői. A hideg szeles időben tett túra 
után jól esett a meleg ebéd és a füvészkert 
teázójában elfogyasztott, helyi gyógyfüvek-
ből készült tea. Ezután megtekintettük az 
apátsági templomot belülről, ahol az egyik 
bencés szerzetes beszámolóját is hallottuk az 
apátságról és mindennapjaikról. Továbbá a 
nagyhírű pannonhalmi könyvtárat is meg-
néztük, ahol többek között a tihanyi apátság 
alapítólevelét őrzik. Az est végül közös bor-
kóstolással zárult, a főapátsági pincészetben 
megízleltük a helyi borspecialitásokat.
 A hétvége minden résztvevő számára örök 
emlék marad. A rengeteg móka, játék, kaca-
gás mellett bejárhattuk Magyarország egyik 
legcsodálatosabb történelmi színhelyét. A 
tábor igazi csapatépítés volt.

Oláh Zsolt
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A JRSZ hattagú különítménye május 11. és 
14. között ellátogathatott két belga városba: 
Leuvenbe és a fővárosba, Brüsszelbe. A csapat 
három – a tanulmányaikat az előző félévben 
kiválóan teljesítő – szakkollégistából és három 
munkatársból állt. Már magát az utazást 
is nagyon izgatottan vártuk, hiszen ketten 
most utaztunk először repülővel, ami óriási 
élmény volt számunkra. Csütörtök éjszaka el 
is foglaltuk a szállást Leuvenben. Számunkra a 
legszebb a királyi palota és annak kertje volt. A 
városnézés után találkoztunk Hajdú Márton-
nal, aki az Európai Bizottságnál dolgozik kom-
munikációs szakemberként, és már egy ideje 
itt él a családjával. Munkájáról, az Európai 
Unióról s annak jövőjéről beszélgetett velünk. 
Ezután visszamentünk Leuvenbe, s elláto-
gattunk a helyi, magyar jezsuita fenntartású 
Collegium Hungaricumba, ahol egy közösségi 
estet tartottak, melyen a téma a közép-eu-
rópai romák integrációja volt. Az est nagyon 
érdekesre sikeredett, és jó volt megismerkedni 

az itteni magyar egyetemistákkal. Vasárnap 
reggel a csoport fele angol nyelvű misén vett 
részt, majd még maradt időnk a brüsszeli vá-
rosnézésünk folytatására. Este utaztunk haza.

Oláh Zsolt

A belgiumi kaland
A leuveni testvérintézményben tett kiruccanás során a JRSZ kiváló hallgatói 
néhány napot töltöttek Belgiumban, ahol gazdagító találkozásokban, kulturális 
élményekben volt részük.
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Már a tanév elején köreinkben tudhattuk a Ka-
raván Famíliát: szeptember eleji szakkollégiu-
mi táborunkba jöttek el hozzánk Királyrétre. 
A Karaván célja képviselni a hagyományos vo-
kális cigányzenét, megszólaltatni a válogatott 
cigány folklór dalait. Mindezt a saját egyedi 
stílusukkal ötvözve, olykor akár zeneszövegek 
átírásával is. Megalakulásuk előtt a szülők 

játszottak a Romanyi Rota zenekarban és a 
Romano Kokaloban is, első lemezük 2002-ben 
Boban Markovic közreműködésével készült el. 
Hangszerelésüket illetően az egyszerűségre 
törekszenek.

Újra megtapasztalhattuk, amit megújult 
honlapjukon így fogalmaznak meg: „Az elmúlt 
13 évben saját világot teremtettek dalaikkal, 

Családias együttlét 
a Karaván Famíliával
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sokszínűségükkel és kifi nomult ízlésükkel új 
színt hoztak a hazai és a nemzetközi világzenei 
életbe. A cigány népzene felől indulva bátran 
használják és ötvözik a különböző zenei stílu-
sokat, amelyeket könnyedén befogadhatóvá 
varázsolnak”.

Egy közös estét töltöttünk el a tábortűz 
mellett, melyet ők zenével, énekkel tettek 
emlékezetessé. A család felnőtt, egyben az 
együttes hivatalos tagjai: Nagy István, a ze-
nekar vezetője, felesége Ica, nagy gyermekeik 
Niki és István énekeltek, muzsikáltak gitár, 

szájharmónika, kanna segítségével. Belőlünk 
is kicsalták az éneket, magyarul és cigányul 
egyaránt előkerültek ismert és kevésbé ismert 
dallamok. A hangulat akkor hágott tetőfokára, 
amikor a család legifj abb tagja, a tehetséges 
első osztályos kis Vanda zendített rá, és kezdte 
el ropni a táncot. Örültünk neki, hogy az idén 
szakkollégiumhoz csatlakozottak is megis-
merhették ezt a számunkra kedves családi 
zenekart.

Prokopp Katalin
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Mi az, amivel a magyar jezsuiták igazán gazda-
gítani tudják az egyház életét?
– Társaságunk legnagyobb kincsét a lelkigya-
korlatok jelentik. Ez egy eszköztár arra, hogy 
az embereket segítsük a személyes istenkap-
csolatukban. Úgy látom, a jövő egyháza olyan 
emberek közössége, akiknek belső, személyes 
vágyuk a mind meghittebb kapcsolat Istennel. 
Szent Ignácnál minden a lelkigyakorlatok-
kal kezdődik. Ez nem azt jelenti, hogy más 
szolgálatunk nem lehet vagy nem fontos, de 
ez az alap, és meggyőződésem, hogy jezsu-
itaként ennek az eredeti karizmánknak az 
odaadó szolgálatával segíthetjük a legjobban 
az egyházat.
Mi a legszebb élményed jezsuita szerzetesként?
– Hogy úton lehetek. Mindjárt a szerzetesi 
életem legelején, amikor még újonc voltam, 

zarándokútra küldtek bennünket kettesével. 
Nem vihettünk magunkkal sem pénzt, sem 
élelmet. Rá voltunk szorulva, hogy keressük 
az emberek jóságát. És rá voltunk szorulva 
arra is, hogy keressük Isten segítésének jeleit 
az életünkben. Vagyis megtapasztalhattuk 
a gondviselést. Emberi kiszolgáltatottsá-
gunkban mutatkozik meg csak igazán az élet. 
Ilyenkor lehet igazán megélni a ráhagyat-
kozást Istenre. Rájöttem, hogy ezen az úton 
képeződik le egész személyes utam mintázata, 
ami elhozott a jezsuita rendbe. És mivel Szent 
Ignác is úton volt, az én saját zarándoklatom 
megsejtette velem rendalapítónk útját, amely 
valahogy az én utammá is vált. Mint ahogy 
Jézus is folyton úton volt. Így világlott be 
számomra, hogy Jézus társainak, az egész Tár-
saságának is mernie kell folyton úton marad-

Beszélgetés Vízi Elemérrel, a magyar 
jezsuiták tartományfőnökével
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ni. Így tárulkozik fel számunkra az a folyton 
változó tér, amelyben az élő Istennel találkoz-
hatunk. És ez a találkozás számunkra az igazi 
erő, a biztonságunk, amelyre a személyes és a 
közösségi életünket alapozhatjuk.

Mit érzel az eddigi legfontosabb munkádnak?
– Nagyon nehéz erre válaszolnom, mert az én 
szolgálatomban megjelenő eredmények nem 
csupán az enyémek. Elsősorban Isten mun-
kájának a gyümölcsei. Ezt nagyon világosan 
megélem a lelkigyakorlatos kísérések során. 
Az én dolgom, hogy segítsek az embereknek 
teret nyitni az életükben Isten számára. Aztán 
csak azt látom, hogy a lelkigyakorlatozónak 
például megszépül az arca, amikor Istenről 
beszél, és látom, hogy nem velem, hanem 
Istennel kerül kapcsolatba. Ennél nagyobb 
eredményt el sem tudok képzelni egy pap éle-
tében. Ha mégis meg kell említenem valami 

konkrétabbat, akkor a dobogókői lelkigyakor-
latos és lelkivezetői képzésünket mondanám. 
Jó látni, hogy nem vagyunk egyedül, mert 
Isten nagyszerű társakat küld a lelkigyakor-
latos munkába, nemcsak jezsuitákat, hanem 
más szerzetesközösségek tagjait és a lelkigya-
korlatok művelésében, szolgálatában nagyon 
készséges civil munkatársakat is.

Miért imádkozol a leggyakrabban?
– Mostanában sokszor imádkozom a békéért. 
Kitekintve a világra fájdalommal tölt el, ahogy 
emberek szenvednek, elveszítik otthonukat, 
ahogy ellenségeskednek, gorombán beszélnek 
egymással. Szoktam imádkozni a lelkigyakor-
latozókért, akik ott vannak velünk a házban, 
hogy meg tudjanak nyílni Isten jóságának. 

Mi jelent számodra feltöltődést, hogyan 
pihensz?
– Szeretem a hegyeket, a természetet. Székely 
vagyok, ezért a természetben lenni, rácso-
dálkozni a teremtett világ nagyszerűségére, 
sétálni, túrázni nagyon közel áll hozzám.

Hol vagy otthon?
– Ha jó választ akarnék adni, akkor azt kellene 
mondanom, hogy Krisztusban. Mert amikor 
vele vagyok, bárhol legyek is, otthon érzem 
magam. De az utóbbi időben nyilván Do-
bogókő volt a konkrét otthonom. Abban a 
közegben, ami a lelkigyakorlatos szolgálat, én 
otthon vagyok. De ha hazamegyek Székely-
földre, ott mindig megérint az emberek egy-
szerűsége, vendégszeretete, beszédüknek az 
íze, előjönnek az emlékeim, ez is az otthonom. 
És otthon érzem magam jezsuitaként a Jézus 
Társaságában, a rendtársaimmal.

Részlet A Szív újság 2017. februári számában meg-
jelent, Horváth Árpád SJ által készített interjúból.
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Jelenleg mi a feladatod a Jezsuita Roma Szak-
kollégiumban?
– Gyakorlatilag spirituális feladataim vannak, 
ami annyit jelent, hogy egy spirituális modult 
viszek. Az újak számára egy négy hétvégéből 
álló képzés áll rendelkezésre, mely a beveze-
tés a kereszténységbe vagy lelkiségtörténet 
kurzust jelenti. Felkínálunk még egy-két lelki-
gyakorlatot, imaórát vagy nagyobb ünnepek 
alkalmával szentmiséket, liturgiákat is. Ha 
beszélgetni szeretnének velem, arra is van 
lehetőség. Megfogalmazhatják saját sze-
mélyes, otthoni, családi helyzetükből adódó 
problémáikat. Ez kicsit ilyen mentálhigiénés 
szolgáltatás. Nagyjából egy ilyen jellegű fel-

adatom van, ami nem kíván állandó jelenlétet. 
Hogy ez mennyiben tudatosul a diákokban, 
nem tudom. Lassan-lassan próbálom feléjük 
csepegtetni ezt, mint egy fi lozófi át, hogy ez 
lenne itt a feladatom. 

Az elsőévesek számára  a lelki kurzus köte-
lező. Azt tapasztalom, hogy a lelki gyakorlatra 
mindig nagyon lelkesen jelentkeznek. Ez 
évről évre egy reflexió, ezért sokan járnak 
lelkigyakorlatra újból és újból, hogy energiát 
gyűjtsenek a következő, előttük álló feladatok 
elvégzéséhez. Reflektálhatnak arra, hogy 
milyen irányba mozdult az életük, hol kell 
erősíteni vagy korrigálni azt.

„Mindenki nagypapája” – Beszélgetés 
Hofher József jezsuita szerzetessel
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Itt a kollégiumban nem kell feltétlenül val-
lásosnak lenni ahhoz, hogy valaki tag legyen, 
elég, hogy egyszerűen elfogadja a kollégi-
um programját. Mindenesetre tiszteletből 
érdemes megismerni a közösség fi lozófi áját, 
tanítását. 

Miben látod az intézmény sikerességét?
– Nem tudom, hogy sikeres-e vagy sem, de 
bízom benne, hogy igen. Az kétségtelen, hogy 
ez elvileg egy sikertörténet. Mikor 2011-ben 
elindult, a történelmi egyházak rögtön felka-
roltak egy-egy kollégiumot. Ekkor már úgy 
láttam, hogy volt egy erős fi atal gárda, akik 
már leérettségiztek, és képesek voltak arra, 
hogy egyetemi tanulmányokat folytassanak. 
A családi, anyagi hátterük azonban nagyon 
gyenge volt. Levelezőn elvégezni valamit, 
az pedig elég nehéz volt. Úgy érzem, hogy 

lassan-lassan, azért sikerül kitermelni egy ér-
telmiségi réteget, nem azt mondom, hogy ez 
egy hatalmas tömeg, de nagyon jónak látom, 
főleg, hogy az első években talán olyan segítő 
szakmákban voltak jelen, mint a szociális 
munkás, szociálpolitikai képzésekben. Most 
már azt látom, hogy a tudomány majdnem 
minden ágán jelen vannak. Ez egy rendkívül 
fontos dolog, hogy az értelmiség minden 
területén képviseltessék magukat a fi atalok. 
Így ránézve a kollégiumra, most hála Istennek 
rengeteg egyetemen jelen vannak a hallgatók. 
Sok a közgazdász, vannak pénzügyeseink, 
bölcsészeink és mérnökeink is egyaránt. Tehát 
egyre sokszínűbb az összetétel, ami lefedi az 
egész társadalom szerkezetét. Bízom abban, 
hogy a cigány fi atalok minden szegmensben 
megtalálják valahol a helyüket. Nyilván nem 
könnyű elhelyezkedni, nyilván óriási kihívás, 
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de ilyen szempontból sikeresnek érzem, hogy 
ez egyre inkább elindult, beindult. Látom azt, 
hogy sokakban van ambíció, harc, kitartás. Ez 
az, ami meghat és ezért nagyra becsülöm eze-
ket a fi atalokat! Sokszor nagyon nagy hátrány-
nyal indulnak, ezért csodálnivaló az akaratuk, 
küzdelmük, hogy a pályán maradhassanak, 
elhelyezkedhessenek. Sikeresnek tartom az 
elmúlt időket! Látom, hogy egyre igényesebb 
az a fi atal csoport, aki bejön a kollégiumba. 

Mekkora esélye van jelenleg egy mélyszegény-
ségből érkező cigány származású fi atalnak a 
kitörésre, egy sikeres, boldog életre?
– Nagyjából ugyanolyan nehéz – valahogy 
ez nem akar tisztázódni. Nem nagyon tűnik 
el a felhő vagy a köd, hogy az ember jobban 
láthassa az alagút végét. Azt érzékelem, hogy 
az egész oktatási rendszer nem az integrá-
ció irányába mozdul. Az eddigi tapasztalat 
viszont azt mutatja, hogy akik bekerültek a 
felsőoktatásba, integrált intézményekből 

kerültek ki. Szegregátumokból nem lehet 
kitörni, nem lehet kihúzni magunkat a saját 
hajunknál fogva. Az, hogy a szegregátumban 
5-ös bizonyítványt kap valaki, az nem egy 
megható történet. Ha viszont elmegy felvéte-
lizni, akkor ott viszont azzal szembesül, hogy 
amit eddig nyújtott, az a társadalom többsége 
szerint egy gyenge elégségesnek felel meg. 
Ez becsapása a cigányságnak. Úgy nem lehet 
segíteni, hogy kegyelemjegyeket adunk. Bele 
kell vinni ezeket a diákokat abba a közegbe, 
ahol nekik is meg kell tanulniuk kőkeményen 
dolgozni. Nagyon fontos lenne, hogy ezek az 
oktatásilag szegregált területek lassan meg-
szűnjenek. Sajnos ezen a téren nagyon lassan 
haladunk előre. Van nagyon sok jó szándékú 
kezdeményezés, de még mindig gyermekci-
pőben toporgunk. Javulna a helyzet, ha ezek 
a kezdeményezések valós integrált közegben 
versenyhelyzettel párosulnának. A többség 
társadalmának kellene egy kicsit jobban 
nyitni, aki előrébb tart, annak kell a kezét egy 
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kicsit visszanyújtania. Azonban még mindig 
van egy előítélet a cigányokkal szemben, egy 
félelem. Vannak jó képességű gyerekek, akik 
nem szívesen járnak olyan gimnáziumba, ahol 
úgy érzik, hogy őket nem veszik semmibe, 
és inkább visszamennek egy másik iskolába, 
egy alacsonyabb szintű képzésbe. Annyiféle 
egyéb olyan különóra, tábor, plusz foglako-
zás létezik, amit egy szegényebb családnak 
nehéz megfi nanszírozni. Ha ezekből állan-
dóan kimaradnak, akkor előfordulhat, hogy 
feleslegesnek érzik magukat, nem szívesen 
vannak abban az intézményben, tehát inkább 
elmennek. Ezekre nagyon oda kellene fi gyelni. 
Bevallom őszintén, az egyházaknak is, mert 
ezekre a fi atalokra nagyobb vonzást kellene 
gyakorolni. Erősíteni, biztosítani kell őket, 
igenis segíteni, hogy bennmaradjanak a 
rendszerben! Arra kellene egy kicsit fi gyelni 
az egyházi gimnáziumoknak is, hogy minden 
induló osztályba legalább 5-6 cigánygyereket 
bevegyenek. A másik meglátásom pedig az, 
hogy olyan jellegű képzéseket kellene kiépíte-
ni, ahol a sportban, énekben, zenében megta-
lálhatják önmagukat. Ilyen jellegű középisko-
lákat létrehozni eleve jó lenne. Ma túlságosan 
a memoriterekre építjük az igazi diplomákat. 
Az lenne a jó, ha a cigánygyerekek is éreznék, 
hogy na, hát ebben jó vagyok, ebben meg tu-
dom élni sikerességemet, jóságomat. Nagyon 
sok összetevője van ennek... 

A 2016/2017-es tanévben, amikor két év után 
visszatértél Debrecenből a szakkollégiumba, mi-
lyen benyomásaid voltak ennyi idő eltelte után?
– A mostani diákanyag már elkötelezettebb, 
komolyan veszi a tanulmányait. Munkában, 
minőségi és erkölcsi hozzáállásban pozitív a 
tapasztalatom, tehát elkötelezettebb embe-
reket látok a kollégiumban, akik tudják, hogy 
miért vannak itt.

Mi a legkedvesebb emléked a JRSZ kapcsán?
– Egy jó érzés, hogy most már látok végzett 
hallgatókat. Egyre több az alumni hallgató. Az 
egy impozáns dolog, amikor már tudod, hogy 
a társadalom különböző területein megjelen-
nek ezek a fi atalok, ez valóban egy örömteli 
dolog nekem. Talán ez adja meg a hitet, hogy 
érdemes volt, és csinálni kell. Az is nagyon jó 
érzés, ha egy baráti kapcsolatot tudunk kiépí-
teni. Ha barátként tudunk egy negyed-ötöd 
évessel együtt lenni, az egy nagy siker. 

Jelenleg miben leled meg a lelki békéd?
– Nekem a lelki békémet az elcsendesülés 
adja meg. Egy-egy lelkigyakorlatos imádság 
az, ahol megtalálom újból a helyemet. Az em-
berben mindig vannak ambíciók, vágyak, ami 
lehet reális vagy irreális. Mindig e kettő között 
feszül az ember. Ha egy ilyen elcsendesülés-
ben, a szívemre, lelkemre hallgatva Istennel 
beszélek és rálátok a helyzetemre, adottsá-
gaimra, képességeimre, akkor végül ki tudom 
mondani, hogy igen, itt tartok!  Nekem már 
nincsenek irreális ambícióim.  Ha képes vagyok 
egy lelkigyakorlatos imában megtalálni ará-
nyosan azt a helyet, ami most az enyém, akkor 
ez ad egy békét, hogy a helyemen vagyok.

Végezetül mit üzennél a mai roma fi atal gene-
rációnak?
– Jó lenne, ha az emberi méltóságukat meg 
tudnák őrizni, és ezáltal teljes tagjai lennének 
a társadalomnak.  Jó lenne, ha a cigányok, 
magyarok, más kisebbségek együtt, nemzet-
alkotó erőként lennének jelen, és ezt büszkén 
vállalnák, kisebbségérzés nélkül.  Azt kívánom, 
hogy egészséges, öntudatos személyiséggel, 
értékrendszerrel élhessenek. Itt vagytok 
itthon! Vagy, ahogy Oláh Ibolya énekli: „Ez itt 
az én hazám!”

Orsós Ibolya
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Mi volt a legfőbb motiváló erőd? Hogyan jutottál 
el idáig? Mesélj egy kicsit, kérlek, a szakmádról! 
– Már kora gyermekkorom óta érdekelt maga 
a tanítás. A példaképem a tanítom volt, akinek 
személyisége teljesen elvarázsolt. Érettségi 
után úgy döntöttem, hogy tanító néni leszek, 
és ennek megfelelően jelentkeztem tovább-
tanulni. Ahogy a tanítós dologba belekezd-
tem, nagyon tetszett, hogy egy egész osztály 
életét vezényelhetem. Végül aztán nem 
tanítottam soha, és nem volt osztályom sem. 
Amikor viszont tanító néninek tanultam, akkor 
egyre jobban érdekelt az, hogy mitől marad-
nak le bizonyos gyerekek a tanulásban. Ekkor 
ismerkedtem meg azzal a fogalommal, hogy 
tanulási nehézség és DISZ jelenség. Ennek 
hatására kezdtem el a beszédfejlesztéssel és 
a logopédiával foglalkozni, az ELTE-n tanárt-
erapeuta szakot is végeztem. Aztán jártam 
trénerképzőbe is, és elkezdtem tréningeket 
tartani olyan nagyobb cégeknek, mint például 
a Colgate vagy a MÁV. Középvezetőknek és 
kisebb-nagyobb cégeknek egyaránt tartottam 

A Jezsuita Roma Szakkollégium egyik legfőbb küldetése, hogy olyan roma 
értelmiségeket neveljen ki, akik felelősségteljes, szakmájukban éljen járó, így 
társadalmunk hasznos tagjaivá váló fi atalokat nyújtson országunknak. Ehhez 
azonban nélkülözhetetlen, hogy ezek a fi atalok jó kommunikációs készséggel 
rendelkezzenek. A szakkollégium keretein belül, mint már azt korábban is láthat-
tuk, tréningekkel lehetőségük van különböző módszerek segítségével ezt fejlesz-
teni. Az egyik ilyen, Milus Marianna által vezetett tréning az asszertív kommuni-
káció témájában zajlott. A következőkben a vele készült interjút olvashatjuk.

„A jó kommunikáció olyan, 
mint az élet levesében a só”
(Norbert Pathof f)
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tréningeket, a gazdasági életben elég nagy 
kereslet volt erre a területre, ezért úgy hatá-
roztam, hogy elvégzek egy másik egyetemet 
is a menedzseléssel kapcsolatban. Ezeket is 
mind-mind beépítve jutottam odáig, hogy ma 
már a kommunikáció elég széles palettájával 
foglalkozom. 

Jelenleg hol dolgozol? 
– 2007 óta a Metropolitan Egyetemen tanítok. 
Jelenleg protokoll szakosoknak tanítok retori-
kát és tárgyalástechnikát. Nappalis, kommu-
nikációs és média szakosokkal kezdtem, ezt 
követően annyira sok lett a munkám, hogy 
nem tudtam őket vállalni, úgyhogy ma már 
csak levelezősökkel tudok csak foglalkozni, 
velük is csak szombatonként. Több éve a 
protokollosok teljesen lefoglalnak, úgyhogy 
más szakon nem is nagyon tudok órát adni. A 
kommunikáció terén én azt szeretem, hogy 
ha az egészet átlátom mindenféle oldalról. 
Ezért megőriztem a terápiás órát a kicsikkel, 
az nagyon jó feltöltődés, és nagyon szeretem, 
amikor 5-6 vagy akár 10 évesekkel foglalkozha-
tok. Ez nekem más jellegű feltöltődés. 

A Magyar Rádió összevonásakor kerültem 
kapcsolatba a tévés világgal, ott megint sokat 
tanultam, többek között meteorológusokat 
készítettem fel. Azután áthívtak a TV2-be is. A 
Tények című műsor munkatársait, riportereit 
is elkezdtem tréningezni. Ma már gyakorlati-
lag két médiában dolgozom. 

Miért fontos számodra a kommunikáció? Szak-
mai és hétköznapi életedre hogyan hat?
– Azért, mert szerintem a kommunikáció a je-
lenlegi évszázadnak az egyik legdominánsabb 
felülete. Addig, amíg az előző századokban a 
tudomány volt a vezető ágazat, és a kutatások 
nagyon kifi zetődőek voltak, addig manapság 
sajnos már nem ez fontos, hanem az informá-

ció, az információnak a birtoklása, megszer-
zése és az azután történő hajsza. Ha valaki jól 
informált, akkor tudja, hogy bizonyos kormá-
nyok és maga a világ milyen irányba megy, mik 
a prioritások, és mi alapozza meg a költség-
vetést akár Magyarországon, akár az Európai 
Unióban. Ma a pénz az információban van. 
A mai világ abba az irányba megy, hogy nem 
értened kell valamihez, hanem megszerezni 
azokat az embereket, akik értenek hozzá. A 
mindennapokban érzem, hogy akármerre né-
zek, mindenhol a kommunikációba ütközöm, 
rengeteg területe van a kommunikációnak. 

Mit gondolsz a mai fi atalok kommunikációjáról?
– A világ nagyon felgyorsult, nagyon sok in-
gerrel bombáznak minket, ami a beszédünkre, 
és nyelvünk használatára is hat. Az a tapasz-
talat, hogy rövidülnek a kifejezések, nagyon 
gyakran nem mondatokban beszélnek a 
fi atalok, hanem jeleket küldözgetnek egymás-
nak. Ezért az élőszóban elég nagy a hátrány, 
nagyon nehezen fogalmazzák meg a gondo-
lataikat, mert a hétköznapokban elég ezeket a 
paneleket használni. A mai oktatási rendszer 
nem arról szól, hogy kiállnának a gyerekek 
felelni, teljesen eltűnik a verbális kommuniká-
ció. A gyorsaság érdekében mindenki írásban 
kér számon. Ma már sajnos el lehet végezni 
úgy egy egyetemet, hogy gyakorlatilag nincs 
szóbeli vizsgád. Ebből adódóan nehezebben 
fejezik ki magukat a fi atalok, több a gátlás 
bennük és szorongóbbak. Gyakran elnevet-
gélik a szituációkat, mert kínos számukra. Ez 
egyébként nagy hátránya a magyar fi atalok-
nak. Nem tudjuk magunkat eladni a piacon, 
nem tudjuk megvédeni a gondolatainkat, nem 
tudjuk elmondani rendesen, hogy mit szeret-
nénk. Lehet, hogy van egy hatalmas ötlet, de 
nem tanultam semmit a meggyőzés techniká-
járól, és nem tudom meggyőzni, mondjuk 
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a befektetőket arról, hogy az én projektem 
jobb, mint a másik. 

Hogyan látod, van különbség cigányok és nem 
cigányok között a kommunikációban? 
– Hátrányos helyzet és nem hátrányos helyzet 
szempontjából van különbség a kommuniká-
cióban. Etnikai alapon is meg lehet különböz-
tetni kommunikációt, mind a kettőnél vannak 
különbségek. Hátrányossá válhat egy maga-
san kvalifi kált szülő gyermeke is, mondjuk, 
ha az apa bíró, az anya pedig szívsebész, és 
munkájukból adódóan alig vannak otthon, és 
a gyerek egész nap egyedül van a számítógép-
pel vagy a laptopjával. Így nem kommunikál, 
és gyakorlatilag ennek hatására nem is tudja 
magát jól kifejezni, mert nincs meg otthon az 
a közeg, akivel minőségi időt tudna tölteni. 
Ha valódi mély, komoly beszélgetések nem 
zajlanak a szülők és a gyerekek között, akkor 
ott már mindenki hátrányos helyzetű a kom-
munikáció szempontjából. Azt kell megnéz-
ni, hogy mik azok a tényezők, amik miatt a 
kommunikáció hátrányt szenved. Hátrány 
lehet, ha alacsony az iskolázottság, szegényes 
az ingerkörnyezet. Ezekből kifolyólag nem tud 
a gyermek megfelelően fejlődni. Én nem arra 
szedném szét, hogy roma vagy nem roma, 
hanem különböző nyelvek, két különböző 
beszédstílus, szofi sztikáltság és stilisztikai 
szempontjából adódhat hátrány.

A Jezsuita Roma Szakkollégiumban is szoktál 
tréningeket/kurzusokat tartani, ha jól tudom. 
Mikor csatlakoztál a JRSZ oktatói táborához?
– Már nagyon régen, körülbelül 5 évvel ezelőtt. 
Igazából a Jezsuita Roma Szakkollégiummal 
a nővérem révén kerültem kapcsolatba. Az 
ismeretségi körében volt Forrai Tamás, aki 
akkor volt Miskolcon igazgató, nővérem pedig 
a helyettese. Hofi  atyát pedig egy közös isme-

rős által ismertem meg. Tehát így kerültem 
kapcsolatba a jezsuitákkal. Megkértek, hogy 
segítsek a hallgatóknak a kommunikációs 
készségeik javításában. Bár különböző egye-
temekre járnak a hallgatók, de mindenkinek 
szüksége van arra, hogy jobban eladja magát a 
piacon vagy akár vizsga szempontjából is. 

Legutóbbi JRSZ-ben tartott asszertív kommu-
nikációs tréningről milyen visszajelzéseket 
kaptál? Milyen érzés volt ezekkel a hallgatókkal 
együtt dolgozni?
– Jó volt velük együtt dolgozni, hiszen megvolt 
az AHA élményük is. Látszott, hogy gon-
dolkodnak a kommunikáció kapcsán, hogy 

JRSzK.indd   56JRSzK.indd   56 2018. 01. 12.   13:162018. 01. 12.   13:16



57

hogyan lehet ezt jól használni. Kérdésfelve-
téseikből és visszajelzéseikből is tudom, hogy 
hasznos volt számukra.  

Az asszertív kommunikáció egyik alapja az 
érzelmi szituációkban való helyes kommuni-
kálás. Megtanítja a résztvevőket az önbizalom 
és az önuralom helyes használatára az egyes 
helyzetekben. Hogy láttad, a JRSZ hallgatóinak 
mennyire van önbizalma kommunikációs szi-
tuációkban? Milyen mértékben képesek kiállni 
saját véleményük, igényeik mellett?
– A gátlásosságot, azt nagyon lehet látni 
akkor, amikor komoly témában meg kell nyil-
vánulni, sokkal zártabbá válik az artikuláció, 
akkor már suttogó hangnemben kommuni-
kálnak. Van hova fejlődniük. A lányok nagyon 
szerények, úgy kell elővarázsolni belőlük, hogy 
merjenek kiállni. De tudom, hogy vannak 
olyanok, akik erre a területre rátaláltak, és 
foglalkoznak ezzel. Úgyhogy amellett, amit 
tanult, kitekintett a kommunikáció irányába 
is, megszerette, pedig olyan kis visszahúzódó 
volt. Olyan hallgatóm is volt, akit később az 
MTVA-ban üdvözölhettem. Különböző helyek-
ről lehet oda bekerülni. Van olyan, aki jogot vé-
gez, aztán a kommunikáció területére került. 

Szerintem mindig nagyon jó ezt fejleszteni, 
mert nem tudhatod, hogy az életed melyik 
pontján lesz rá szükséged. A kommunikációs 
készségre mindig szükség van.

Mit gondolsz, hogyan lehetne még hatékonyab-
ban elérni, hogy ez a fajta beszédmód beépüljön 
a fi atalok kommunikációs stílusába?
– Minél korábban. Igazából kis korban kellene 
ezt beépíteni, akár már az óvodában is játék 
közben. Hiszen konfliktushelyzet folyama-
tosan van a gyerekek között, és nem döntő-
bíróként kellene igazságot szolgáltatni, hanem 
meg kellene tanítani őket arra, hogy hogyan 
oldják meg ezeket a helyzeteket, és hogyan 
kommunikáljanak. Hiszen nagyon gyakran 
azért mérgesednek el konfliktushelyzetek, 
mert eldurvul a kommunikáció. Gyakorlatilag 
a kommunikációval már nagyon sok mindent 
meg lehet oldani, és sokkal fi atalabb korban 
érdemes lenne ezeket a technikákat alkalmaz-
ni, az életkornak megfelelő szinten ismertetni 
a gyerekekkel, és kulturáltan megtanítani 
arra, hogy hogyan kezeljék a konfliktusaikat.

Orsós Ibolya
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Miért éppen társadalomtudományok, honnan 
jött az ötlet?
– Nos, a BA diplomámat társadalmi tanulmá-
nyok szakon szereztem, amely egy-két tárgy 
kivételével ugyanaz, mint a szociológia, így 
MA-ra való jelentkezésemnek egyenes útja 
volt, ráadásul intézményt sem váltottam. 
Be kell valljam, hogy eredetileg pszichológia 
BA-ra szerettem volna menni, csak számomra 
magasak voltak a ponthatárok a jobb egye-
temeken, így valami olyat próbáltam keresni, 
ami emberekkel foglalkozik, de nem szociális 
munka vagy szociálpedagógia, és a társadalmi 
tanulmányok szak arany középútnak tűnt. 
Később kiderült, hogy jól döntöttem, habár 
vizsgálódásaim és érdeklődésem középpont-
jában a mai napig is az egyes emberek állnak.

Nem romaként mi az, ami miatt mégis a Jezsui-
ta Roma Szakkollégiumot választottad? 
– Először is, apai nagyapám sokat foglalkozott 
cigányokkal. Mint az otthoni gyülekezet oszlo-
pos tagja, úgy érezte, ki kell menni a cigányte-
lepre, és hirdetnie kell az evangéliumot. Ennek 
az lett a következménye, hogy ma is cigány a 
gyülekezetünk kb. fele, illetve a magyarok és a 
cigányok között nincs éles ellentét a városban. 
Mivel születésem óta járok imaházba, szá-
momra természetes a cigányok közelsége. 

Másodszor, az ösztöndíjlehetőség is befolyá-
solta döntésemet, mert így számos költség 
alól tudom tehermentesíteni a szüleimet. 
Harmadszor pedig, félévkihagyás után azért 
felvételiztem újra a szakkollégiumba, mert 
teljesen nyilvánvalóvá vált, hogy a tanulmá-
nyaim és a szakkollégiumi programok szoros 
összefüggésben vannak egymással.

Ha jól tudom, nagyszüleid is sokat tettek/tesz-
nek a roma ügy érdekében. Mesélnél erről pár 
mondatban? 
– Nagyapám és nagymamám 1971-től kezdve 
folyamatos látogatói voltak a békési cigányte-
lepnek, ahol istentiszteletet, imaalkalmakat 
szerveztek, vagy csak elmentek látogatóba. 
Komoly gyülekezeti ellenszélben dolgoztak, 
mert akkoriban ezt az ügyet sokan máshogy 
ítélték meg. De végül is a megtért romák 
száma egyre nőtt. Talán a közvetett hatása 
nagyobb volt ennek, mint a közvetlen, mert a 
megtértek hatással voltak családjukra, lakó-
környezetükre, még akkor is, ha az ő életük-
ben nem történt komoly változás. A többségi 
társadalom által képviselt érték- 
és normarendszert elkezdték tiszteletben 
tartani és beépíteni saját életükbe. Ez nagy 
eredmény.

Tettvágy és elköteleződés
D. Nagy Márton immár negyedik éve tagja a Jezsuita Roma Szakkollégiumnak. 
Marci a hallgatóink közül az egyik legjobban elkötelezett tag.  A 2016/2017-es 
tanévben a Pázmány Péter Katolikus Egyetem Társadalomtudományi Karán 
szerzett végzettséget. A 2017/2018-as tanévtől pedig tanulmányait mesterkép-
zésen folytatja tovább. Szakdolgozatát az előző tanévben a békési romaébredés-
ről írta. Ezzel kapcsolatban kérdezzük Marcit a továbbiakban.
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A 2016/2017-es tanévben sikeresen megszerez-
ted alapfokú diplomádat társadalmi tanulmá-
nyok szakon. Mi volt a legemlékezetesebb dolog 
az írása közben, vagy mi az, ami téged esetleg 
megviselt, nehezen érintett? 
– Először piszkosul szőrszálhasogató vol-
tam. Úgy gondoltam, hogy minden egyes 
apró-cseprő tényt – nem is adatot – le kell 
hivatkoznom, mert ha nem teszem, úgy nem 
igazán tudományos. Ennek az lett a vége, hogy 
sikerült egy évet csúsznom leadással. Nagyon 
sokat küzdöttem magammal. Egyik oldalon 
ott volt a tudományos igényesség vágya, 
másik oldalon a határidő. Végül, hála Istennek, 

sikerült áttörnöm ezeket a falakat. Az interjúk 
elkészítését viszont nagyon élveztem, főleg a 
cigánytelepen készülteket.

Miben leled meg lelki békédet? Mi az, ami kikap-
csol és ellazít egy nehéz nap után? 
– A lelki békét hitem szerint, csak Isten kere-
sése által lehet meglelni. Persze vannak olyan 
időszakok, amikor a hitem tesztelve van, ilyen-
kor nem könnyű lelki békét találni, de igazából 
nem tudok semmilyen más utat. Mi az, ami 
kikapcsol? Mondjuk egy jó beszélgetés egy-két 
sör mellett vagy egy jó focimeccs.
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Mik a rövidebb, illetve a hosszabb távú céljaid a 
továbbiakban?
– Nagyon nehéz válaszolnom erre a kérdésre. 
Nem vagyok biztos abban, hogy a diploma 
megszerzése után szociológusként fogok elhe-
lyezkedni, de őszintén szólva, nem is bánom. 

Úgy vagyok vele, hogy majd meglátjuk. Véle-
ményem szerint az embert munkateljesítmé-
nye határozza meg. Nekem most az a fontos, 
hogy tanuljak, megküzdjem a harcaimat, és 
diplomát szerezzek. Ezekben az örlődésekben 
fejlődik az ember jelleme, változik a természe-
te, és ez nagyon sokat számít.

Mi az, amiért fontosnak tartod a szakkollégiu-
mot? Ha majd innen kilépsz, mi lesz az a néhány 
dolog, amit biztosan beleteszel a képzeletbeli 
zsákodba, illetve mi az, ami gazdagítani tudja a 
fejlődési utadat?
– A szakkollégiumot, mint intézményt, azért 
tartom fontosnak, mert sok olyan hallgató lak-
hatását és viszonylagos megélhetését biztosít-
ja, akik önerejükből vagy családjuk segítségé-
vel ezt nem tudnák megoldani. A közösségben 
nagy potenciált látok, egyre fontosabbá válik 
egy alumni szervezet kiépítése. 

Én nagyon sokat kaptam a szakkollégium 
közösségétől, ezek közül talán a két legfon-
tosabb, amelyet megpróbálok elsajátítani, 
és „hazaviszek”, az önzetlenség és az, hogy 
mindig kérdezzek meg másokat is, mielőtt 
kialakítom a saját véleményemet egy adott 
témában.

Orsós Ibolya
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Melyik egyetemre jársz, milyen szakon tanulsz? 
Jelenleg Budapesti Műszaki és Gazdaság-
tudományi Egyetem, Építőmérnöki karán, 
szerkezetépítő mérnöki ágazaton, azon belül 
magasépítési specializáción tanulok.

Honnan jött az ötlet, hogy építőmérnök légy, 
mikor fogalmazódott meg benned? 
Számomra a legkedveltebb tantárgy mindig is 
a matematika volt, ezért is jelentkeztem a Fáy 
András Görögkatolikus Közgazdasági Szakkö-
zépiskolába.  A középiskolai években szerzett 

tapasztalatok mind tanulmányi, mind gazda-
sági szempontból ráébresztettek arra, hogy 
számomra a legmegfelelőbb irány a műszaki 
pálya. Továbbá sokat segített a betekintés a 
pénzügy világba (nem tetszett). Mivel mindig 
is nagy érdeklődést mutattam az építkezé-
sek iránt (kiskoromban az egyik potenciális 
szakma a hegesztő volt), jött az ötlet, hogy az 
érdeklődésem ilyen irányba kellene terelni. 
Mivel egyszerűen borzasztó rajzi készségeim 
vannak/voltak, így maradt az építőmérnöki, 
amit természetesen egy percig sem bánok, sőt 

Az év szakkollégistája
Oláh Attila a legjobban teljesítő hallgatóink egyike. A 2016/2017-es tanévben 
sikeresen nyelvvizsgázott angolból, lelkes közösségi tag, továbbá szakkollégiumi 
teljesítményével pedig a legjobban teljesítők közé számított. Ennek eredménye-
képpen a tavalyi tanévben Attila kapta meg az Év Szakkollégistája címet. 
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áldom az eget, hogy nem kezdtem el felké-
szülni az építészmérnökire.

Miért csatlakoztál a Jezsuita Roma Szakkollégi-
umhoz? Hogyan érzed itt magad? 
Első körben a BME kollégiumával próbálkoz-
tam, azonban elég szegényes környezettel 
rendelkezik, és mivel nővérem akkor volt har-
madéves a Jezsuita Roma Szakkollégiumban 
(továbbiakban JRSZ) az ő javaslatára adtam 
be ide is a jelentkezést. Sok jó döntést hoztam 
akkoriban, ugyanis ezt sem bánom egy percig 
sem. Sokat segített a kollégium mind anyagi, 
mind szellemi támogatás szempontjából. 
Mindig is nagyon jól éreztem itt magam, 
a közösséget pedig nagyon összetartónak 
gondolom.

Mennyire összeegyeztethető az egyetemi élet a 
szakkollégiumi léttel? Miben látod előnyét vagy 
esetleg hátrányát annak, hogy a szakkollégium 
tagja vagy? 
Ha őszinte szeretnék maradni, akkor el kell 
mondanom, hogy nincs egyszerű dolgom a 
műszakin és a JRSZ-ben felmerülő tevékeny-
ségeim összeegyeztetésével, azonban úgy 
gondolom, ha valaki szeretne valamit, akkor 
azt mindenképp megoldja. Nem illik a nehéz-
ségekkel kezdeni, azonban hogy a válasz után 
a kellemesebb szájíz maradjon meg, most 
kivételt teszek. Sokszor jelent problémát, 
ha fontos zh-ra kell készülnöm, vagy projekt 
feladaton kell dolgoznom és kurzus hétvégén 
kell részt vennem egy időpontban, vagy csü-
törtöki estén/nyelvkurzuson kell lennem, de 
jól szervezett időbeosztással minden további 
nélkül leküzdhető akadályok ezek. A számos 
előny közül csak néhányat szeretnék most 
kiemelni, például a folyamatos nyelvtanulási 
lehetőséget, a hasznos hétvégi kurzusokat 
illetve az ösztöndíjakat.

A tavalyi tanévben elnyerted az év szakkollé-
gistája címet. Mit gondolsz mi az, amiért épp te 
kaptad meg ezt a kitüntetést? Mit éreztél akkor, 
amikor értesültél erről?
Nem szeretek a sikereimről beszélni, főleg 
nem azok hogyanjairól, de ha válaszolni sze-
retnék, a tavalyi év során megszerzett magas 
kreditmennyiség, a diplomához szükséges 
nyelvvizsga megszerzése illetve egy jó hírű 
nemzetközi cégnél elnyert gyakornoki pozíció-
ban keresném a megoldást.

Hogy látod, mi az, amiben te személy szerint 
hozzá tudsz tenni a szakkollégium minden-
napjaihoz?
Az idei szemeszterben felkérést kaptam a 
JRSZ Diákbizottságának (továbbiakban DB) 
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tagságára, amelyben törekszem a hallgatók 
szakszerű képviseletére, illetve a közösség 
építésére. Korábban mentorként tevékeny-
kedtem, ahol az újonnan felvett hallgatók 
beilleszkedésén dolgoztam egyetemi és szak-
kollégiumi szinten egyaránt.

Szabadidődben mi az, amivel a legjobban ki 
tudod kapcsolni magad? 
Az idei évben a gyakornoki munkám miatt a 
szabadidőmet főleg a pozíció betöltése töltötte 
ki. Szerettem volna szintet lépni a munkahe-
lyen belül modellező specialistából, modellező 
szakértővé válni, ami sajnos nem sikerült.  Fő-
leg fi lmek és sorozatok nézésével kapcsoltam 
ki magam korábban, azonban mivel nagyon 
sűrű napjaim voltak ebben a szemeszterben, 
így átpártoltam az aktívabb tevékenységekre, 

többet mozogtam, hogy ne csak szellemileg, 
hanem fi zikailag is elfáradjak.

Mi az, ami téged motivál, mik a rövid illetve 
hosszabb távú céljaid? 
Sajnos szüleim elég rossz anyagi helyzetben 
vannak, így én is korlátozott lehetőségekkel 
rendelkeztem/rendelkezem. Az egyik fő mo-
tivációm az életben, hogy a jövőbeli gyerme-
ke(i)mnek már ne legyen(ek) ilyen problémái, 
illetve a szüleim segítése. A rövidtávú céljaim 
között szerepel a vezetői engedély kiváltása, 
illetve egy másik nyelvvizsga letétele és 
természetesen a BSC diploma kézhezvétele. 
Hosszú távú tervek között pedig egy vezetői 
pozíció betöltése és egy MSC diploma meg-
szerzése.

Orsós Ibolya
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A JRSZ Évkönyv 2016/2017 az Emberi Erőforrások Minisztériuma 
és az Emberi Erőforrás Támogatáskezelő által meghirdetett 

Nemzeti Tehetség Program keretében jött létre.
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